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Na osvobojenih področjih Jugoslavije so bile n a 
sta le že bistvene revolucionarne sprem em be, kajti bur- 
žoazija je  bila zaradi sodelovanja z okupatorjem  že 
izgubila ne samo oblast, m arveč tudi glavno podlago 
svoje dejanske gospodarske moči. G ospodarstvo so že 
vodili organi nove revolucionarne ljudske oblasti, 
usm erjajoč razvoj družbenega in gospodarskega reda.

V tem času so se bili na svetovnem  pozorišču že 
pojavili zavezniki s svojimi načrti o povojni ureditvi

OB DNEVU REPUBLIKE — PRAZNIKU JUGOSLO
VANSKIH NARODOV IN OBČINSKEMU PRAZNIKU 
26. NOVEMBRU ČESTITAMO VSEM SODELAVCEM 
NAŠEGA PODJETJA. POSLOVNIM PRIJATELJEM 
TER OBČANOM OBČINE METLIKA IN JIM ŽELI
MO SE MNOGO NADALJNJIH DELOVNIH USPE
HOV TER SE PRIPOROČAMO ZA VSESTRANSKO IN 

TESNO SODELOVANJE
U red n ištvo

Zgodovinski sklepi Drugega zasedanja AVNOJ 
in rojstvo nove Jugoslavije

Na jesen 1943 je  narodnoosvobodilno g ibanje izbo
jevalo na političnem  in na vojaškem  torišču v vsej 
Jugoslaviji odločilno zmago.

NOF je poslala močna politična organizacija, ki so 
bili v n jo  vključeni vsi jugoslovanski narodi, nova 
ljudska oblast je  bila čvrst organiziran sistem  nove 
države, narodnoosvobodilna vojska pa m očna sila, s k a 
tero so m orali računati ne le nem ški okupator, am pak 
tudi zavezniki.



Evrope, deleč področja vpliva, v ka te ra  je  bila v k lju 
čena tudi naša država. P ri tem  so si prizadevali, da bi 
si za svoje koristi zagotovili v Jugoslaviji čim  večji 
vpliv, ne da bi upoštevali dejanske težnje in  koristi 
jugoslovanskih narodov.

Spričo vsega tega je  napočil sk ra jn ji čas, da narodi 
Jugoslavije, ki so bili v veliki osvobodilni vojni in 
revoluciji izbojevali m alone že dokončno zmago nad 
okupatorjem  in domačo reakcijo, izrečejo svojo besedo 
o usodi Jugoslavije.

Iz vseh teh razlogov so vodstvo narodnoosvobodil
nega gibanja, CK K P J in  Izvršni odbor AVNOJ skle
nil sklicati zasedanje revolucionarne pridobitve naro 
dov Jugoslavije, dosežene s k rvjo  in  nadčloveško borbo.

Tako je  bilo leto dni po ustanovni skupščini sk li
cano Drugo zasedanje AVNOJ, ki se je  začelo 29. no
vem bra 1943 v Ja jcu  in  ki se ga je  udeležilo 240 dele
gatov iz vseh k rajev  Jugoslavije. Na tem  zasedanju so 
bili spreje ti daljnosežni, zgodovinski sklepi s katerim i 
so bili položeni tem elji nove ljudske, socialistične J u 
goslavije.

AVNOJ se je  sprem enil v vrhovno zakonodajno in 
izvršilno telo Jugoslavije z vsemi pravicam i parlam en
ta, ki je  izvolil svoj 56. članski P rezidij z dr. Ivanom  
R ibarjem  na čelu;

ustanovljen  je bil N acionalni kom ite osvoboditve 
Jugoslavije kot začasna ljudska v lada z Josipom  Bro
zom Titom  na čelu;

sp re je t je  bil »Odlok o odvzemu pravic zakonite 
vlade Jugoslavije tako im enovani jugoslovanski vladi 
v tu jin i in o prepovedi v rn itve  k ra lja  P e tra  II. K ara- 
d jordjeviča v domovino, dokler ljudstvo Jugoslavije 
po vojni ne bo n a  svobodnih volitvah uredilo vp ra
šan je m onarh ije  in dokončne državne ureditve;

z istim  odlokom je  b il uveljav ljen  sklep o razve
ljav ljen ju  ozirom a reviziji vseh pogodb, ki jih  je  bila 
dotlej sk len ila jugoslovanska em igran tska vlada kakor 
tudi o nepripoznanju  bodočih;

sp re je t je  bil sklep, d a  se Jugoslavija zgradi kot 
dem okratična federa tivna država enakopravnih  naro 
dov, s federativn im i enotam i — Srbija, H rvatska, Slo
venija, M akedonija, Bosna in  Hercegovina in  Č rna 
gora;

sp reje t je  bil sklep o prik ljuč itv i Slovenskega P ri
m orja, Beneške Slovenije, Istre  in  h rvatsk ih  ja d ra n 
skih otokov k  Jugoslaviji;

sp re je t je  bil sklep o uvedbi in podelitvi naziva 
m aršala Jugoslavije vrhovnem u kom andantu  NOV in 
PO J tovarišu  Josipu Brozu Titu, narodnoosvobodilni 
vojski pa je  b ilo  izrečeno posebno priznanje, da je  
»v sam i borbi združila vsa narodnoosvobodilna g iba
n ja  Jugoslavije«, s čim er je  bil poudarjen  izredno v a
žen politični pom en nove revolucionarne vojske;

sp reje t je  bil sklep o potrd itv i odlokov, naredb in 
iz jav  Izvršnega odbora AVNOJ in V rhovnega štaba 
NOV in POJ.

V teh  sklepih D rugega zasedanja so — kakor pravi 
tovariš K ardelj najbolj b istvena tr i dejstva:

1. potrd itev  in uzakonitev dem okratične ljudske ob
lasti, ki je  nastala  in  se razvila iz narodnoosvobodilnih 
naporov ljudstva,

2. federa tivna ured itev  skupnega no tranjega živ lje
n ja  naših narodov v enotni državni skupnosti v  federa
tivn i Jugoslaviji,

3. obračun z em igrantsko in domačo protiljudsko 
reakcijo, ki se je povezala z okupatorji v skupni bor
bi proti našim  narodom.

Iz teh razlogov pom eni Drugo zasedanje AVNOJ 
preokretnico v razvoju NOB, katere  cilj je  bil že od 
začetka ne samo boj proti okupatorju  m arveč tud i boj 
za novo, srečnejšo Jugoslavijo z naprednejšo, sociali
stično družbeno ureditvijo. Drugo zasedanje je  uzako
nilo p rav  te  pridobitve socialistične revolucije, k je r je  
potrdilo sprem em bo v razrednem  nosilcu oblasti v Ju 
goslaviji. O blast je  iz  rok  strm oglavljene buržoazije 
p rešla  v roke delovnega ljudstva, združenega v NOF 
z delavskim  razredom  n a  čelu in  pod vodstvom  Ko
m unistične partije. P rav  spričo takšne sprem em be v 
razrednem  nosilcu oblasti, n astale  m ed narodnoosvo- 
dilno borbo, je  bila slednja v svojem  bistvu socialistič
na revolucija, sklepi Drugega zasedanje pa revolucio
narni, državnopravni akt, ak t o rganiz iran ja nove 
države. P ri nas sta p rišla  strm oglavljenje buržoazne 
oblasti in zgraditve nove oblasti delovnega ljudstva v 
vsakem  k ra ju  Jugoslavije od spodaj med borbo, toda 
sklepi Drugega zasedanja pom enijo ne le uzakonitev 
v revoluciji nastalega stan ja , m arveč tud i končni p re
lom v obče jugoslovanskem  in m ednarodnem  obsegu v 
korist revolucionarne preobrazbe, tis ti kvalite tn i skok, 
s katerim  družba, lomeč sta ri in gradeč novi državni 
sistem, stopi v nove odnose in odpre perspektive s svo
jega nadaljn jega družbenega in gospodarskega razvoja.

Sklepi Drugega zasedanja AVNOJ so nastali na do- 
tedn jih  sadovih uresničevanja socialistične revolucije 
in osvobodilne vojne proti okupatorju  te r  vsem n je
govim okritim  in p rik ritim  pomagačem. S tem i sklepi 
je  bila pokopana m onarhistična Jugoslavija, rodila pa 
se je  nova država bratsk ih  in enakopravnih  narodov, 
na resnično dem okratičnih  načelih nove, ljudske soci
alistične dem okracije. T akšne sklepe je  vodstvo narod
noosvobodilnega g iban ja lahko sprejelo na podlagi 
rea lne  ocene no tran jih  in m ednarodnih političnih od
nosov. Narodnoosvobodilno gibanje s Komunistično 
partijo  na čelu je  bilo že izbojevalo dokončno politično 
zmago, v N arodnoosvobodilni fron ti je  bilo že zbralo 
večino ljudstva in naslan jalo  se je na že zgrajen sistem  
nove revolucionarne ljudske oblasti te r  n a  močno revo
lucionarno narodnoosvobodilno arm ado. V vojni proti 
fašističnim  okupatorjem  in n jihovim  hlapcem  so bili 
doseženi takšni uspehi, da je narodnoosvobodilna voj
na kot znaten prispevek k zavezniškim  naporom  dobi
la p riznanje vsega dem okratičnega sveta. Izdajalstvo 
jugoslovanske reakcije  dom a in v tu jin i je  bilo tako 
očividno, da je  izgubila m ed narodi Jugoslavije sle
herno oporo in strm oglavljenje m onarhistične k like je 
postalo praktično možno in  zgodovinsko nujno. Vod
stvo narodnoosvobodilnega gibanja s tovarišem  Titom 
na  čelu pa je  tudi vedelo, da je  bil sovražnik v deželi 
v  zadostni m eri razb it in zbegan, m ednarodni položaj 
pa je  b il takšen, da reakcionarnim  im perialističnim  
silam  ni omogočal, da bi odločneje nastopile proti no
vem u stan ju  v Jugoslaviji, ki je  bilo nastalo m ed ve
liko osvobodilno vojno in ljudsko socialistično revolu
cijo.

*



26 .  november — praznik občine Metlika
Ljudstvo naše občine praznuje svoj občinski p raz

n ik  n a  dan 26. novem bra, k e r je  to eden od m ejnikov 
v zgodovini tukajšn jega prebivalstva.

N a dan 26. novem bra 1942. le ta  so h rab re  edinice 
slovenskih in  hrvašk ih  partizanov, C ankarjeve in  X III. 
proleterske brigade NOV napadle in uničile belogar
distično fašistično postojanko na Suhorju.

Belogardisti so se ravno pred  tem  napadom  utrd ili 
in  uredili svojo postojanko, ki je  bila vključena v ve
rigo njihovih postojank okrog G orjancev. P osto jan
k a  n a  S uhorju  je  b ila  zanje važna ravno zaradi Be
lokranjske prom etne žile, Novo mesto—M etlika.

Ravno te  dni pred napadom  so sejali s trah  in  trepet 
m ed ljud i suhorskega konca. Po vaseh so neusm iljeno 
pretepali ljudi, s ta re  in  mlade. N ikom ur, ki je  prišel 
v njihove krem plje, niso prizanesli.

K om anda naše partizanske vojske je  uvidela, da je 
nujno odstran iti to postojanko. Zato so skupaj s h rv a
škim i partizan i naprav ili načrt za skupno akcijo  likv i
dacije postojanke na Suhorju. U stanovljen je  bil skupni 
štab. Na čelu našega dela štaba je  bil nam estnik  ko
m andan ta  vrhovnega štaba NOV in partizansk ih  od
redov Slovenije, general tov. Ja k a  Avšič, ki še danes 
živi v L jub ljan i in je bil kot opazovalec na zadnjih  
vojaških m anevrih  v Beli k rajin i. N a čelu hrvaškega 
dela štaba pa je  bil kom isar cone, tov. Večeslav Ho- 
ljevac. Po podrobnem  načrtu  je pripad la C ankarjevi 
brigadi zaradi poznavanja te rena  vloga zavarovanja, 
X III. p roleterska brigada pa je  dobila nalogo izvršiti 
napad.

Napad se je  začel v večernih urah. Belogardisti so 
bili sicer presenečeni, vendar so se h itro  znašli in dajali 
precej žilav odpor. P artizan i so neprestano vedno bolj 
p ritiskali in zoževali obroč okrog postojanke. C ankar- 
jevci so dobro bran ili dostope sovražniku, da napadeni 
postojanki niso mogli pomagati. Partizan i so s stalnim  
ognjem  in z zažigalnim i napravam i belogardistom  do 
k ra ja  strli m oralo in jih  prisilili v obup in predajo. F a
šisti in belogardisti so se začeli predajati. Ob ju tran jem  
svitu je  bila posto janka v rokah naših borcev.

Na lem  kraju  v  Suhorju pri M etliki so se v noči od 25. 
na 26. novem ber bili boji med slovenskim i in  hrvaškim i 
partizani ter belogardisti in okupatorjem . Partizani so 
uničili postojanko ter s tem tudi razvoj belogardizma  

na področju Bele krajine

Od posadke, ki je  štela 174 mož, m ed katerim i je 
bilo 35 fašistov, je  bilo u je tih  99, vsi drugi pa so padli; 
le par n jih  je  pobegnilo skozi ogenj partizanov. Med 
ujetim i je  bil v  glavnem  ves kom andni kader, ki je  bil 
zaradi še vedno sovražnega razpoloženja likvidiran, 
m ed n jim i tudi izdajalec, p a ter »Norberd«.

S to  borbo se je  kovalo res pravo bratstvo  in  enot
nost m ed borci slovenske, h rvatske in  srbske narod
nosti, postavljali so se kam ni za tem elje bodočega b ra t-

Na sliki: K okalj Jože, borec NOV od leta 1942. V  
zadnji vojni se je  boril v  vrstah številn ih  partizanskih  
edinic kot borec, kom andir vodov, čet itd. Za svoje 
zasluge v NOV je  bil odlikovan s številn im i vojaškim i 
odlikovanji. Je rezervni kapetan JLA . K ot našemu zv e 
stem u sodelavcu m u kot ostalim  borcem čestitamo za 

praznik jugoslovanskih narodov

Na sliki: Petrovič Franc (sedaj sodelavec našega pod
jetja), kot oficir JL A . Začel je aktivno in  organizirano  
delati za NOV v  letu 1942. V  dnevih pretekle vojne je  
šel preko Cankarjeve brigade, m inerskega bataljona 
XV. d iv izije  kot borec, politdelegat in  kom andir čele 
ter zaključil svojo vojaško kariero kot kom andant be
lokranjskega bataljona s činom m ajorja J NA. Kot v i
dimo, je  tudi nosilec številn ih  vojaških odlikovanj. To
varišu Petroviču še posebej čestitam o ob D nevu re
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Uredništvo



stva in enotnosti vseh jugoslovanskih narodov. To 
bratstvo  se je  kovalo v  krvi, v  borbi za neodvisnost, za 
enakopravnost, za svobodo in boljše živ ljenje vsega 
delovnega ljudstva.

Z likvidacijo  postojank na S uhorju  je  b il razbit 
obroč belogardistov okrog G orjancev. Vse druge po
sadke iz postojank so se zatekle v naročje Italijanov, 
ki so bili v večjih in m očnejših postojankah. L judje so 
na tem  predelu  svobodno zadihali in od ta k ra t dalje 
se sovražnik n a  tem  področju ni več zadrževal. Svo
bodni so bili vsi višinski predeli. Belogradisti so pod 
močno zaščito Ita lijanov  delali le še posam ezne izpade 
do kap itu lacije  Italije, 8. sep tem bra 1943.

Po tem  datum u je  b ila  naša  občina in  cela Bela 
k ra jin a  vse do konca vojne skoraj popolnoma svobodna. 
N ekajk rat po kapitu laciji I ta lije  je  sovražnik vd rl v 
Belo krajino , vendar se tu  dalj časa ni mogel zadrže
vati.

K ot vidimo, je  bila naša  občina brez m alih  izjem 
popolnom a svobodna že od 26. novem bra 1942. le ta  in 
je  ta  dan spreje la  tud i za svoj občinski praznik, ki 
ga slavim o vsako leto že od 1954. le ta  dalje. T ak rat 
je  b il postavljen tudi spom enik in  spom inske plošče 
n a  T rgu svobode v  M etliki v spom in n a  vse žrtve in 
prestano gorje za časa NOB v naši občini.

Franc Jalcljevič

Občinski praznik — vsakolefni praznik uspehov 
in delovnih zmag kolektivov in občanov

Običajno se ob razn ih  praznovanjih , jub ilejih  in  
spom inskih dnevih radi spom injam o in vračam o v p re
teklost. N avadno ob tak ih  p rilikah  analiziram o preho
jeno obdobje in pot, se veselim o vseh uspehov in  n a
predka te r hk ra ti kritično analiziram o vse tisto, k a r  bi 
lahko na ta  ali oni način bolje nared ili in  izpeljali in 
si vsekakor postavljam o naloge in cilje za prihodnje 
obdobje.

Posebno prim eren čas za takšne razprave in analize 
pa je  vsekakor n aš .sk u p n i prazn ik  — praznik  sleher
nega kolektiva in  občana — naš občinski praznik.

26. novem ber nas veže na našo prvo večjo zmago v 
razvoju našega področja, ki smo jo dosegli v krvavi 
borbi in za ceno ljudskih  žrtev. Vsak naslednji 26. no
vem ber po le tu  1942, posebno pa v novi, osvobojeni 
domovini, je  bil lepši.

Vsako leto  smo n a  ta  dan  ugotavljali, da je  ta  del 
Bele k ra jin e  pridobil to ali ono, da se položaj in s tan 
dard  naših občanov vsdko leto dvigne za toliko in  to
liko itd.

Posebno svečano, veselo in vzpodbujajoče je  bilo 
praznovanje tega prazn ika v zadnjih  lethi. Zgodovina je 
zapisala, da si je  v  teh letih  sleherni naš občan p riza
deval ustvariti — in vsi skupaj smo jih  tudi ustvarili 
— takšne živ ljenjske in delovne pogoje, ki bi porušili 
večno pregrado zaostalosti in slabih živ ljenjskih  po
gojev tega predela Bele k rajine. V teh letih  smo po
stav lja li čvrste tem elje gospodarstva občine, tem elje, 
ki nam  in našim  potomcem zagotavljajo lepše in brez- 
skrbnejše življenje, kot so ga im eli naši predniki.

Odveč bi bilo ponavljati zgodovino rasti naše indu
strije , km etijstva, trgovine, obrti, gostinstva itd., saj je 
ta  razvidna iz vsakoletnih, m esečnih in dnevnih  analiz, 
vidna je  na vsakem  koraku. Odveč bi bilo ponavljati, 
da smo v tem  času e lek trific ira li vsa naselja, da smo 
zgradili to liko in  toliko kilom etrov m odernih cest, da 
smo v tem  času zgradili toliko hiš in stanovanj, da smo 
zgradili toliko družbenih  objektov, da im am o toliko 
avtom obilov, televizorjev, radioaparatov, praln ih  stro
jev  itd. Res bi bilo odveč, saj so vsi ti uspehi in n a 
predki v naši m ajhni skupnosti vidni vsakem u občanu.

P rav  pa je, da ob tak ih  prilikah  ponovno pouda
rimo, da im a v vsakem  novem  stroju, v vsakem  kilo
m etru  ceste, v vsakem  zidaku ku ltu rn ih  in  gasilskih 
domov, v vsakem  napredku  vsak naš delovni občan 
svoj delež. In p rav  je, da poudarjam o, da je  vse to 
naše.

Ob letošnjem  prazniku pa m oram o še posebno an a
lizirati naše delo, napore, uspehe in naloge, ki stoje 
pred  vsakim  občanom  in kolektivom  glede uresniče
van ja  in uresničitve našega osnovnega cilja — doseči 
boljše živ ljen jske pogoje, izpeljati reformo. N aj po
udarim , da se je  večina naših delovnih organizacij 
uspešno vključila v tok reform e. In to  ni čudno, saj so 
si kolektivi že pred leti sami zadali in opravljali n a 
loge, ki jih  je  reform a s svojim i ekonom skim i in druž
benim i instrum enti samo potrd ila  in uzakonila.

Spom injam o se res edinstvenih  instrum entov delitve 
dohodka v nekaterih  organizacijah. K olektivi so se 
m orali mnogočemu odpovedati, da so vsakoletno pri- 
h ran jevali sredstva za izboljšanje in  m odernizacijo 
strojev, prostorov, za vzgojo lastn ih  kadrov itd. in 
uspehi so vidni. Takšni kolektivi z veliko večjim  opti
mizmom gledajo v  prihodnost, v vse tis te  naloge, ki 
jih  reform a še prinaša.

K ljub dosedanjem u uspešnem u delu in dobrem u 
sta rtu  v p rejšn jih  letih, pa nas glavno delo in glavna 
preizkušn ja šele čaka. Reform a je  šele začela dobivati 
karak teristične oblike in pričela delovati na vseh po
dročjih  in v vseh dejavnostih.

Letošnje leto pomeni začetek stabilizacije cen, trž i
šča in  d inarja. Ponudba izdelkov (v večini prim erov 
gospodarskih dejavnosti) je  postala večja od povpra
ševanja. To in pom anjkanje obratn ih  sredstev vpliva, 
da se m arsik je kopičijo zaloge, da upade realizacija 
itd. Vse to vpliva tudi na to, da akum ulacija  ni taka 
kot p re jšn ja  leta.

Izkušnje in program i kažejo, da je  izhod in  cilj 
posam eznih delovnih kolektivov predvsem  v dveh po
glavitn ih  fak to rjih : povečati produktivnost in kvaliteto  
izdelkov in uslug te r  si s tem  zagotoviti konkurenč
nost tako na domačem kot tu jem  tržišču. To vse pa



lahko dosežemo le kolektivno, z večjo aktivnostjo  vsa
kega posam eznika v kolektivu.

H krati z nalogam i v svoji delovni organizaciji, na 
posam eznem  delovnem  mestu, pa nas vse skupaj čaka 
še delo in reševanje problem ov vseh tistih  družbenih 
dejavnosti in služb, ki so za norm alen in  skladen raz
voj področja potrebni. Predvsem  bo potrebno obdržati 
in učvrstiti dosedanje sodelovanje delovnih kolektivov, 
družbenih služb in občanov. Le s tako povezanostjo in 
sodelovanjem  oz. s skupnim i močmi bomo lahko go
spodarsko in družbeno reform o izpeljali do cilja —

dosegli boljše živ ljenjske pogoje posam eznika in  nas 
vseh skupaj.

Vsem prozivajalcem , vsem občanom naše občine 
čestitam  v im enu občinske skupščine in  družbenopoli
tičnih organizacij naše občine k občinskem u prazniku 
in k prazniku republike z željo, da bi vsi v prihodnjem  
obdobju dosegli čim večje uspehe na vseh področjih 
dela.

Podpredsednik 
Skupščine občine M etlika  

Slavo Prevalšek

Adaptacija stare in dozidava nove stavbe v obratu II Črnomelj
2 e  leta 1965 se je govorilo in sklenilo, da se v obratu 

Črnom elj povečajo in preuredijo  delovni prostori. Vzro
kov, ki so vodili k tej odločitvi, je  bilo več. V pletilnici 
smo delali v tako tesnih prostorih, da nikakor nismo 
mogli izvesti pravilnega tehničnega procesa. Skladišč 
tako rekoč nismo imeli. Skladišča smo imeli na pod
strešju, k a r  pa je  po pravilih  prepovedano. Za seje ali 
sestanke ni bilo prostora. Sestanki so bili po oddelkih 
in v obratn i pisarni. Nismo imeli in še nim am o pro
storov družbene prehrane, to  je  kuhin je in jedilnice. 
Z ogrevanjem  prostorov v zimskem času smo imeli 
težave, k er nism o mogli nam estiti peči povsod, k je r bi 
bile potrebne. Sam a zunanjost stavbe in okolica je 
bila zanem arjena, tako da je  to res motilo, k e r je  obrat 
v m estu in so v bližnji okolici sami novi stanovanjski 
bloki, ki im ajo okolico prim erno urejeno. Zraven obra
ta  je  glavna ulica in na njej veliko prom eta.

V letu 1966 smo takoj zgodaj spom ladi začeli z 
delom, potem ko se je žaga iz »Zore-« preselila v nove 
prostore. Naša zidarska skupina je  začela z zidavo 
prostorov na zahodni stran i sta re  stavbe, in  to pletil- 
nice. Obenem smo začeli zidati tudi skladišče pomož
nega m ateria la  in gotovih izdelkov. Na zadnji strani 
je  zgrajen tudi prostor za deponacijo prem oga in 
prostor za skladišče em balaže. Vsa ta dela je v grobem 
zidala naša zidarska skupina. Fino obdelavo dozidanih 
prostorov in zunanje fasade je prevzelo gradbeno pod
je tje  iz Č rnom lja in do postavljenega roka izvršilo vsa

Nova pletilnica v Črnomlju, ki je poleg ostalih zgra
jenih prostorov velika pridobitev letošnjega gospodar- 

darskega leta

dela. S tem  so bila za nekaj časa ustavljena vsa dela. 
Vsa ostala dela so se nadaljevala letos poleti in se še 
nadaljujejo. Urejeno je že skladišče pomožnega m ate
ria la  in gotovih izdelkov. V skladiščih m anjka samo 
no tran ja  oprema, to je police, kar pa mislim, da je 
že v delu. Ravno tako je  urejeno dvorišče z vhodom. 
Na dvorišču je  ob stran i postavljena pokrita shram ba 
za kolesa — kolesarnica. P red  skladiščem  je . tudi po
k rita  ram pa za nak ladan je in izkladanje tovora. Po 
celi dolžini stavbe, ki je  ob glavni cesti je  postavljena 
lična, iz betonskih elem entov postavljena ograja in 
zraven betonirani pločniki. Tudi na zahodni stran i 
stavbe je  vse lepo urejeno. Stavba, ozirom a obrat ima 
od vseh stran i lep estetski videz. P rostori za ročno 
pletilnico so bili gotovi pred  nekaj tedni, sedaj že de
lamo v njih. V novi pletilnici je  lepo. V saka delavka 
im a toliko prostora, da lahko nem oteno dela in da je 
res nič ne ovira pri delu. P rostor je  velik in svetel. 
P red nekaj dnevi so začeli z deli za centralno ogre
vanje prostorov. Dela za centralno ogrevanje h itro  
napredujejo  in so že v zadnji fazi. S tem  bo tudi pro
blem  ogrevanja prostorov rešen. Začela so se dela za 
ureditev  kuhin je in  jedilnice, v grobem so dela kon
čana, vendar še za enk ra t ustavljena. Zaželjeno bi bilo, 
da bi tudi kuhin ja začela čim preje obratovati, k a r že 
kom aj čakamo, da n e  bo vsakodnevnega tekan ja  v 
samopostrežbo, pa tudi cenejše bo. Ni pa še vse u re
jeno, kot je  v načrtu . Niso še urejene san ita rije  in 
garderobe, na k ar bo treba tudi v bodoče računati. 
Potem  ko bodo vsa dela v notranjosti stavbe v teh 
prostorih zaključena in gotova, bo treba ostale prostore 
vse prebeliti, ker niso bili beljeni odkar obrat obratuje. 
Sedaj, ko se je  že začelo z vsemi tem i deli, želimo, da 
bi se vse do konca uredilo in da ne bi z deli p rek i
njali. Ko bi bila vsa ta dela izvršena, bi bil obrat res 
lep in nas ne bi bilo sram  pokazati ga kom ur koli. Je  
pa ševeliko drobnih stvari, vendar mislim, da bomo 
tudi te brez težav uredili.

V teh skopih vrsticah sem imel samo delno in for
m irati člane kolektiva, da se tudi v obratu II. Črnom elj 
nekaj gradi in da gredo pravzaprav vsa dela v za
ključno fazo. Pozdraviti je  treba sklep sam oupravnih 
organov podjetja, da se gradi v dobro delavca v vseh 
obratih, to je  v M etliki, Črnom lju, Dobovi in Mirni 
peči. Tega sklepa smo bili posebno v obratu  Črnom elj 
veseli.

Slavko Siler



Razgovor z vodji pletilnice in krojilnice
Tovariš Brodarič, ali bi nam  kot obratovodja ple

tiln ice lahko povedali prednosti združenja p letilnic v 
eno ekonom sko enoto te r  kaj smo s tem  dosegli. Po
sebno nas zanim a kvalite ta  p le tiva in zm anjšan je re 
žije?

S 1. 10. 1967 so se združile krožna, snutkovna in 
rašel pletilnica. Združenje je  velikega pom ena z ozi
rom  na sodelovanje m ed pletilnicam i sam im i in na 
sodelovanje z ostalim i obrati te r  na zm anjšan je režij
skih delovnih mest.

Doslej je  b ila vsaka pletiln ica en obrat, ena obra
čunska enota, ki je  im ela svojega obratovodjo, svoje 
m ojstre in delavce, ki so lahko delali le  v tem  obratu. 
Ce se je  pokazalo, da je v enem  od teh  obratov preveč 
delavcev, oziroma, da je  prim anjkovalo  m ateria la  ali 
podobno, so delavci šli v enega od ostalih obratov, ki 
jih  je  pač potreboval, toda delavci so bili plačani od 
svoje ekonom ske enote, ki pa je  brem enila drugo eko
nom sko enoto, da je  p lačala delo teh delavcev. Odslej 
pa so vse tr i p letilnice eno in  isto in  delavec dela tam, 
k je r je  potreben in koristen. S tem  sm o dosegli večjo 
storilnost in večjo povezavo m ed delavci. Obenem  smo 
delavce razporedili tako, da smo lahko odpravili nekaj 
režijskih delovnih mest.

Zavedam o pa se, da s tem  ne sm e biti kvalite ta  
našega pletiva slabša, am pak  veliko boljša. Doslej je 
bila kvalite ta  pletiva zelo slaba, se pa postopom a iz
boljšu je in se je  delno že izboljšala. V endar s tem  še 
nism o zadovoljni. Največ pozornosti je  treba posvečati 
p rev ijan ju , oz. snovanju preje, ki je  zelo važen in n a j
osnovnejši pogoj za dobro kvalite to  pletiva. Za dobro 
previto  oz. nasnovano p rejo  pa m orajo b iti tudi dobri 
stro ji in odgovarjajoči pogoji dela, ki pa pri nas niso 
najboljši. Vložili smo že mnogo truda  in  ga bomo še, 
da dosežemo željeno kvalite to  snovanja in s tem  tudi 
dobro kvalite to  pletiva. Da pa bo res dobra kvalite ta  
pletiva, bomo delali na vseh pletiln ih  stro jih  siste
m atske rem onte, da bodo stro ji lahko res dobro in k v a
lite tno  delali te r  da bo čim  m anj nepotrebnih  zastojev.

Za uspešno delo je  pom em bna tud i povezava med 
posam eznim i obrati: pletilnico, barvarno in konfekcijo. 
Z dobrim  in iskrenim  sodelovanjem  se lahko m arsikaj 
izboljša, popravi in dopolni, k e r nekdo sam ne vidi 
vse in ne m ore vse videti in vedeti, naj si bo to  z dobre 
ali slabe strani. V pletilnici lahko nas tan e  napaka, ki se 
ne vidi n a  surovem  pletivu ali pa se spregleda, ki pa 
se v barvarn i zelo dobro vidi in lahko opazi. Zato 
m oram o sodelovati, da bi eni drugim  pom agali odstra
njevati napake, ki se lahko odstranijo . Ne sme nam  
biti vseeno, kakšne problem e im ajo v b a rv am i ali v 
konfekciji. Velikega pom ena za pletilnico so tudi novi 
snutkovni in rašel stroji. S tem i stro ji smo posebno 
zadovoljni, k er lahko dosežemo konstantno širino  in 
gostoto pletiva, česar na stare jših  stro jih  ni mogoče do
seči. Tudi kvalite ta  je  na teh stro jih  dobra, k ar nas 
najbolj veseli.

M nenje uredništva:

Ob pojm ovanju geom etrijske organizacije pletilnice 
v našem  podjetju  je  bilo težko razum ljivo, da smo

im eli v treh  pletilni cah v istem  prostoru k a r  tr i obra
čunske enote in  tr i obratovodje te r  vrsto  pomožnih 
služb, ki jih  je  narekovala takšna organizacija eko
nom skih enot. Pobuda, ki jo  je  dal DS delovne enote 
pletilnice, naj bodo vse tr i p letilnice ena ekonom ska 
enota z enim  obratovodjem , je  v redna pohvale. Učinki 
takšnega sklepa so in  bodo očitni, tako  v kvaliteti dela 
in  pletiva kot tudi v bolj enotni zaposlenosti strokov
nega kadra  in vseh ostalih sodelavcev. N aj omenimo, 
da se je  ob povečanju števila stro jev  zm anjšalo  število 
zaposlenih v pletilnicah, k a r  p redstav lja  letno vrednost 
okrog 15 m ilijonov starih  dinarjev. Želeli bi, da bi tudi 
ostali sledili zgledom pletilnic.

*  *  *

Tov. Vrščaj, ali bi nam  kot m ojster krojilnice lahko 
povedali, k je  so vzroki za določene težave v krojilnici 
(prem alo skrojenih kom adov po planu, številkah, b a r
vah itd.) in kaj bi bilo po vašem  m nenju  potrebno sto
riti za odpravo le-teh?

Zaradi povečane proizvodnje zadnje čase v k ro jil
nici nasta ja jo  težave, k er ne morem o zadovoljiti kapa
citet šivalnice in zunanjih  obratov. V ečkrat se zgodi, 
da na nekaterih  fazah v šivalnici ni dovolj dela. Vzrok 
je  tudi v tem, da začnem o določeni artikel kro jiti in že 
pri skrojenih nekaj tisoč kom adov prekinem o, ker se 
v šivalnici ugotovi, da ne m orejo nadaljevati z delom, 
ker ni dober kroj ali n im ajo vsega potrebnega pomož
nega m ateriala. K adar krojim o artikel, ki je  kom bi
niran  s sintetiko 20 Den, 40 Den in čipkastim  pletivom 
se večkrat zgodi, da zm anjka tega ali onega m ateriala. 
K er pregledovalke v krojiln ici ne m orejo dati nalogov 
naprej v m edfazno skladišče, zopet nastane zastoj na 
nekaterih  fazah v  šivalnici.

Glede asortim ana im am o težave, kot npr.: k ro jilja  
nariše  k ro je  točno po velikostih in nalog zloži po b a r
vah, ki jih  nalog zahteva, toda pletivo ni I. kvalitete 
am pak II. ali celo III. čeprav piše n a  balah  I. kvali
teta. P ri pregledovanju skrojenih  komadov pa ugoto
vimo, da nismo iz naloga dobili zaželjenega asortim ana 
barv  niti velikosti, ki smo jih  narisali po nalogu. Po
sledica tega je  veliko raztrgan ih  delov in druga ter 
tre tja  kvalite ta  skrojenih  komadov.

Velik problem  imamo tudi glede odpadka, ki p re
sega norm ative skoro pri vseh artik lih . P ri sin tetik i in 
pri helanci nam  nastane velik  odpadek zaradi neena
kih širin  bal in slabe kvalite te  pletiva. N ajvečje brem e 
za konfekcijo pa je, da dobimo pletivo II. ali III. kvali
tete na bali pa piše I. To gre pa v brem e delavca, ki 
dela in ne m ore zaradi takšnega poslovanja večkrat 
dobiti tisto, k a r si je zaslužil. Mislim, da bi morali 
odgovorni ljudje, tisti, ki rišejo  kroje, kakor tisti, ki 
so odgovorni za nem oten potek in organizacijo dela v 
podjetju  več storiti. Le z boljšo organizacijo dela in 
s prizadevnostjo se bo izboljšala kvalite ta  pletiva in 
gotovih izdelkov.

Upam, da se bo v bližnji prihodnosti zboljšala kva
liteta pletiva, potem bo tudi krojiln ica res tisto, kar 
se lahko od n je pričakuje.



Preusmeritev proizvodnje v obratu III Mirna peč
Vsem je verje tno  že znano, da se je  naš obrat iz 

dosedanje proizvodnje v rhn jih  pletenin preusm eril na 
konfekcijo. T renutno  konfekcioniram o žensko perilo 
kot npr. ženske h lačke in majice.

V zadnji polovici meseca septem bra je bila zak lju
čena prim opredaja ročnih p letiln ih  strojev, česane vol
nene p reje  in celotnega drobnega inventarja , ki je v 
tesni povezavi s proizvodnjo pletenin. Tako je  v obratu  
izginila sleherna sled po volni, po pleteninah. Kako pa 
delavke? To sprem em bo, odnosno preusm eritev so spre
je le  zelo pozitivno, čeprav je  nekaterim  ušla kaka tiha 
solza, ko se je  n jihov stroj, na katerem  so delale, p re 
živele srečne pa tudi težke trenutke, odprem ljal na 
pot, s katere  ni in  ne bo vrnitve. V endar v isti sapi 
priznavajo, da je  delo za šivalnim  strojem  v odnosu na 
delo na ročnih pletiln ih  stro jih  neprim erno lažje, kljub 
tem u, da so šele začetnice, lahko rečem o šolarke.

M arsikdo, ki p ri opisu delovnega m esta ročnih ple
tilj uporab lja besedo »garaško delo«, im a prav, saj je 
p letenje zares zahtevno delo, povezano z neštetim i te 
žavam i in  problem i, ki so bili in  so značilni za gospo
darske razm ere, ki v ladajo v tej zvrsti tekstilne in 
dustrije.

No, povrnim o se na našo novo proizvodno dejav
nost, konfekcioniranje vseh v rst trikotažnega perila.

Iz obrata M etlika sprejam am o bombažno pletivo, 
ki ga nato  skrojim o in šivamo. Delovne prip rave v 
krojilnici se sestoje iz tračne žage (strojno krojenje), 
ročne žage (razkrojevanje), k ro jilne mize (risanje in 
polaganje pletiva) in ostalih  potrebnih pripomočkov.

S trojni park  v šivalnici je  dokaj izpopolnjen. Im am o 
12 povsem novih in kvalite tn ih  strojev, ki so prilagojeni 
za specialne delovne postopke, k a r  nam  omogoča kva
litetnejšo izdelavo raznih  modelov. To je  predvsem  
opazno pri izdelavi ženskih hlačk, kajti s tru k tu ra  in 
oblika le-teh  je  precej zahtevna z ozirom na močno 
konkurenco tovrstn ih  izdelkov. Zato je  nujno zm anj
šati, ozirom a doseči najm an jše  izdelavne stroške in 
prvovrstno kvaliteto. To lahko označimo kot osnovne 
delovne naloge obrata. P riznati moramo, da naloga ni 
povsem lahka, saj se celotni kolektiv srečuje z novo 
v rsto  proizvodnje (pretežni del delovne sile je  še na 
priučevanju  v priučitveni dobi), k a r vpliva na stopnjo 
delovnih učinkov in delovno kvaliteto.

Obrat v  M irni peči. Preusm eritev proizvodnje iz  p le 
tilstva v  konfekcioniranje daje tudi drugačen pogled 

v delovne prostore

Po končanem  priučevanju  lahko pričakujem o, da 
bodo naloge uspešno oprav ljene in da bo proizvodna 
zm ogljivost močno porasla. Naš cilj je, da v  času p re 
usm eritve dosegamo realne osebne dohodke, in da bi 
bile m esečne plače 100%, k ar si za vnaprej ne upam o 
trd iti.

Ce se hočemo dotakniti težav, ki izhajajo iz same 
proizvodnje, ne vemo, k je  bi začeli, ker jih  je  še dovolj.

P ri k ro jen ju  nas ta ja jo  težave zaradi odstopanj, širin 
pletiva (večkrat so tud i nerealne) in barvnih  tonov (tu 
bi se m arsikaj dalo opraviti). P rav  zaradi teh po
m anjkljivosti se delovni postopki pri sam em  kro jen ju  
ne dajo poenostaviti. R ezultati tega so vsekakor večji 
izdelavni stroški, sam o delo pa zahteva več pozornosti.

P ri sam em  šivan ju  se pojavlja kup občasnih težav. 
N astajajo ozka grla, čem ur je vzrok še nepriprav ljena 
delovna sila v odnosu na novo proizvodnjo, povsem in 
občutno neizenačeni delovni učinki, p re tirano  število 
bolovanj ravno v tem  času in v m anjši m eri tu  in tam  
pom anjkanje ustreznih  šivalnih strojev.

K ljub vsem u nam  je  začetek pokazal, da ne smemo 
biti pesimisti, tem več lahko gledam o v naprej tudi 
optim istično, s pogojem nam reč, da se nam  vsi fak torji 
proizvodnje neprestano  izpopolnjujejo in večajo.

Stane M rvar

Za občinski praznik občine Brežice
Brežice s svojim  prebivalstvom  proslavljajo  28. ok

tober kot dan dokončne osvoboditve svojega k ra ja  od 
nacističnega in fašističnega terorja.

Letos so ta  dan proslavili še bolj svečano zaradi 
tega, ker se vk lap lja  v proslavo 50-letnice O ktobrske 
revolucije, ki je  d irektno in indirektno dala pobude 
tudi za našo revolucijo in 4-letno oboroženo borbo 
proti sovražnikom  naših narodov.

Po uspešno končani oboroženi borbi in slavni zmagi 
nad sovražnikom  se nadalju je  boj za gospodarski raz

voj naše države, ku lturn i razvoj in zvišanje standarda 
vseh delovnih ljudi.

Tudi občina Brežice si prizadeva za dosego istih 
ciljev in ob priliki praznovanja 28. oktobra vsako leto 
sešteva ustvarjene rezultate na vseh področjih družbe
nega ustvarjan ja , a to leto še posebno v okviru go
spodarske in  družbene reform e.

Po tem  takem  nas m ora to zanim ati ne samo kot 
držav ljane naše države ali republike, am pak kot ob
čane tega kraja , a posebno zato, ker obrat IV »Beti«



posluje v Dobovi in  je  z nekaterim i pokazatelji zajet 
v  srednjeročni p lan  razvoja občine Brežice.

Po planu  v grupi industrije  pride po družbenem  
bruto proizvodu za leto 1970 od 8 industrijsk ih  podje
tij na tre tje  mesto s 16,30% in to za Tovarno pohištva 
in  IMV — obratom  Brežice.

Ta naš obrat je  kot triko tažna konfekcija edini na 
tem  področju. Njegov nada ljn ji razvoj in razširitev  bi 
bil zelo važen zaradi viška ženske delovne sile, ki se 
pojavlja na m ajhnih  km etijah.

P rav  zaradi tega se predvideva v  srednjeročnem  
planu razvoja občine Brežice povprečni letn i porast 
družbenega bruto proizvoda sam o v industriji za 11,1%, 
a rezu ltati od leta 1961 do 1965 tudi kažejo povprečni 
le tn i porast za 26,4%, k a r  je  bilo že prej vidno. Vsa 
m ožna sredstva so nam enjena za večanje in d u strij
skih kapacitet.

Tudi ta  ob rat je  od pripo jitve k  belokranjski tr i
kotažni industriji — »Beti« M etlika dalje, to je  od 
1. I. 1964 dosegel velik  napredek. Od okrog 60 zaposle
nih  se je  to  število povečalo na koncu le ta  1966 na 
126. Razum ljivo je, da se je  h k ra ti s tem  povečala pro
izvodnja po količini in tud i po vrednosti.

Čeprav so možnosti, da se z m anjšo adaptacijo  se
danje stavbe obrat razširi, n im a večje perspektive ker 
lokacija sam e stavbe ne dovoljuje nadaljn ji razvoj in 
tudi prostori niso funkcionalni in  onemogočajo sodobno 
organizacijo tehnološkega procesa, k a r  je  vzrok za n e
zadostno proizvodnost.

O brat »Beti« v Dobovi se vk ljuču je v proslavo z 
vsemi ostalim i podjetji na področju občine Brežice in 
poziva vse svoje delavce, da vlagajo vse napore za 
izvrševanje proizvodnih nalog, ki so pred našim  ob
ratom .

V ilim  Prahic

Kaj govore rezultati v letu 1 9 6 7 ?
Polletn i obračun za leto 1967 in pokazatelji, za k a

tere smo zvedeli na razširjen i seji sindikata, ZMS in 
ZK, ki je  bila dne 25. 9. 1967, prikazujejo  stalno upa
dan je  produktivnosti in kvalitete, povečanje odpadka, 
negativne odnose do dela in še niz drugih pom anjk lji
vosti, ki vplivajo na poslovanje podjetja kot celoto.

Zato je  bil tudi sklican sestanek družbeno-političnih 
organizacij, a  edina točka dnevnega reda je  bila »od
govornost vodilnih delavcev n a  vodilnih delovnih m e
stih  v podjetju«.

Po prebranem  referatu , iz katerega smo zvedeli za 
pom anjkljivosti in s tvarno  stanje, se je  razvila d isku
sija, ki so jo v glavnem  vodili: glavni direktor, po
m očnik d irek to rja  in p redsednik  IOSP. Nismo pa slišali 
v diskusiji n iti enega vodje poedinih ekonom skih enot, 
ki bi lahko obrazložili, v koliki m eri bi oni lahko zavrli 
nastale pom anjkljivosti te r  dali konkretne predloge, da 
se te  pom anjkljivosti v bodoče vsaj odklonijo.

Od navedenih d isku tan tov  smo slišali, da so osnovni 
razlogi za vse negativnosti: nem aren odnos do dela, 
nedisciplina in fam iljarnost, a predvsem  nezadostno 
p rip rav ljen  in organiziran proces proizvodnje.

Popolnom a se strin jam , da so to š tirje  glavni vzroki 
in  po m ojem  m nenju  bi m orali na tem  sestanku preko 
diskusije vodilnega kad ra  izkristalizirati, kdo je  bil in 
v koliki m eri odgovoren, da je  prišlo do naštetih  po
m anjkljivosti.

Za vse to naj bi b ila kriva predvsem  nedisciplina 
neposrednih proizvajalcev oz. vsega zaposlenega osebja. 
Sprejet je  bil sklep, da se predlaga organom  up rav 
ljan ja , da dajo glavnem u d irek to rju  pooblastilo za u re 
jan je  discipline v podjetju . Moje m išljen je pa je, da 
s tem  še ne bo vse rešeno.

P repričan  sem, da d irek to r noče in ne m ore s svojo 
av toriteto  in te rven ira ti p ri vsakem  poedinem  delavcu 
v prim eru disciplinskega prekrška, am pak je  to dolž
nost neposrednega vodje. V prašajm o pa se, kakšne p ra 
vice im ajo neposredni vodje? Edina pravica je v tem, 
da kršilca najp re j lepo opozorijo, ali, če gre za hujši 
prekršek, naprav ijo  prijavo, in uvedejo postopek za

razpravo DSDE in odločitev o prekršku. Odločitve, oz. 
kazni so po obstoječih norm ativn ih  ak tih  največkrat 
pism eni ukor ali strogi pism eni ukor. Delavec dobi 
odločbo o kaznovanju, jo  dene v žep ali takoj raztrga, 
vodja obrata  pa s tem  izgubi na svoji avtoriteti.

Vzemimo drugi p rim er: V nekem  obratu je zaviran 
tehnološki proces in proizvodnja pada zaradi nedo- 
vo ljne p rip rave dela ali slabe kvalite te  reprom ateriala. 
Vodja obrata  takoj in te rven ira  pri vodji proizvodnje, 
k je r ugotovijo objektivne težave pri nabavi surovin, 
pomožnega m ateria la  in  podobno. Toda n ikdar ni bilo 
moč odkriti nekih subjek tivn ih  razlogov. Če se tak 
prim er še ponavlja, prosi vodja obrata  za direktorjevo 
intervencijo. Toda n a  največje začudenje se tak ra t n a
vadno hitro  rešijo problem i proizvodnje. Torej je  v 
tem  prim eru  d irek torjeva in tervencija  neobhodna, ven
d ar se s tem  vodja obrata  izpostavlja nevarnosti, da se 
proti njem u v bodoče zavzem ajo drugačna stališča in tu 
nastane problem  m edsebojnih odnosov.

V tem  drugem  prim eru so včasih razlogi za padec 
proizvodnje v drugi strokovni službi, konkretno v ko
m erciali, in to  posebno v nabavi, k ar največkra t vodi 
na objektivne razloge, a le zelo redko v subjektivne 
okolnosti.

Konfekcijski obrati im ajo večkrat zastoje zaradi n a 
bave m ateriala, pomožnega m ateria la  in em balaže. Raz
logi za to so včasih v sam i priprav i dela, včasih v 
barvarni, včasih pa m orda že v sami nabavi.

Ne bi hotel konkretizirati poedinih prim erov, hotel 
sem samo vse to pojasniti, ker sem m nenja, da je  ravno 
tu  veliko nediscipline v izvrševanju  nalog.

P rav  tako smo skušali o velikem  odstotku odpadka 
in nerealni klasifikaciji pletiva. Mislim, da o teh dveh 
problem ih sedaj lahko resno govorimo, ker imamo svoj 
raztezalnl stroj. Dani so vsi pogoji, da bi bile širine 
določenih artik lov izenačene in da je  kontrola kvalite te 
pri sam em  stroju. P rej so bili možni izgovori, da se v 
surovem  stan ju  ne da dokazovati napak, ker se te po
jav ijo  šele pri raztezanju. Poleg tega je  sedaj dana tudi 
možnost, da se gotovo in oplem eniteno pletivo opremi



s potrebno dokum entacijo iz katere  bi se jasno videli 
vsi potrebni podatki za krojilnico, to je : širina, število 
napak, kvalite te  in ostalo.

Iz teh  nekoliko prim erov vidimo, v koliki m eri so 
posam ezne strokovne službe na eni, in  posamezni obrati 
na drugi stran i odvisni drug od drugega.

Tako bi npr. s tem eljitim  analiziranjem  izvrševanja 
norm  lahko večkrat ugotovili, da za slabo doseganje 
norm e ni k riv  delavec, tem več m orda nabava ali p ri
p rava dela, pletiln ica ali barvarna.

Mislim, da je  najp re j potrebno od nas sam ih zah te
vati železno disciplino v izvrševanju  nalog, da ustavim o 
vse pogoje ta  kontinu iran  tehnološki proces, in šele 
potem  lahko začnemo razprav lja ti o kvaliteti in  k van 
tite ti dela neposrednih proizvajalcev — delavcev na 
strojih. Ko bom o to dosegli, ne bo težko izrekati b rez
kom prom isne odločitve, ker bo mnogo lažje ocenjevati 
subjektivne napake posameznikov.

Iz vsega tega se vidi, da leži težišče odgovornosti v 
resnici na vodilnem  kadru  in na ostalih strokovnih de
lavcih našega kolektiva. Vemo, da je  »Beti« po svoji 
oprem i med vodilnim i trikotažam i v državi. Znano je, 
da ima danes veliko število m ladih strokovnjakov, ki bi 
se m orali bolj poglabljati v problem e, ki se pojavljajo  
brez upravičenih razlogov.

Želim om eniti še nekaj, k a r zavira ustalitev  tehno
loškega procesa in povzroča m otnje v m edsebojnih od
nosih, in  sicer:

P ri dokazovanju posam eznih prim erov v proizvodnji 
se največkra t dogaja, da posamezniki, ki so odgovorni 
za določeno funkcijo v danem  trenutku , n ikdar nočejo 
priznati svojih napak, tem več jih  hočejo vreči na d ru 
gega, k a r največk ra t privede do osebnih prepirov, a 
kasneje do osebne m ržnje, k a r  v nadaljn jem  delu po
vzroča večje težave pri u re jan ju  organizacije dela.

Po vsem tem  sem m nenja, da je  vsak nadaljn ji ko
m en tar odveč. Nujno je, da čim prej določimo dolžnosti 
in odgovornosti vodilnega in ostalega strokovnega ka

dra  po vseh sektorjih  in  to pismeno, istočasno pa do
ločimo pravice in  kom petencije — le-teh s pooblastilom 
za ukrepanje. Le tako bomo utrd ili disciplino in uredili 
odnose med ljudm i.

N adaljn je  polem ike in diskusije o posam eznih pro
blem ih m orajo biti na strokovnem  nivoju, brez fam i- 
lijarnosti in p repričan ja  posameznikov, da so nezm ot
ljivi.

Na koncu bi želel poudariti, da bi tak i sestanki kot 
zelo skrom ne diskusije v nadaljn jem  razdobju dela in 
razvoja »Beti« m orali vzpodbuditi vsakega člana naše 
delovne organizacije k razm išljan ju  in  sodelovanju pri 
reševanju  vseh problem ov te r odstran jevanju  pom anj
kljivosti. Le tako se bo podjetje gospodarsko dobro 
razvijalo in ustvarjalo  boljši življenjski standard  vsa
kega delovnega človeka.

P a še to: eden od glavnih elem entov, potrebnih za 
doseganje boljših poslovnih rezultatov, je  sistem  na
grajevanja. P repričan sem, da im a način, po katerem  
sedaj delim o osebne dohodke, vrsto  pom anjkljivosti. 
Potrebno je  čim prej izdelati norm ativne akte, da bodo 
dajali vsem delovnim  ljudem  takšno stim ulacijo, ki bo 
im ela za posledice tudi spoštovanje delovnega reda, 
sodelovanje pri izpopolnjevanju proizvodnje in boljša- 
n ju  kvalitete. S talno m oram o tudi razm išljati o po
m anjkljivosti in daja ti konkretne predloge za njihovo 
odstranjevanje, pa naj bo to med delom ali na delovnih 
sestankih.

Seveda je  pri vsem tem  potrebno odvreči vsako 
fam iljarnost ali s trah  pred osebo, ki im a do dela ali 
delavca — sodelavca nepravilen  odnos, toda prav  tako 
je potrebno biti zelo objektiven.

To poslednje je  po mojem m nenju  ključ za reše
vanje vseh navedenih problem ov in pom anjkanje 
objektivnosti v dosedanjem  delu je bil tudi razlog za 
stanje, v katerem  se je  v zadnjem  času znašlo naše 
podjetje.

V ilim  Prahič

Iz dela družbeno-političnih organizacij
Dne 16. 10. 1967 je  bil skupni sestanek, na katerem  

so obravnavali korekturo  prav iln ika o delitvi dohodka 
in osebnega dohdka. Zaradi ak tualne  tem e objavljam o 
vsebino v celoti.

Tovariš Stefanič, sek re tar OOZK, je  otvoril sesta
nek, pozdravil vse navzoče, p rebral dnevni red, povedal 
nam en sestanka te r  na k ratko  obrazložil potrebo po 
sprem em bi prav iln ika o delitvi dohodka in OD. P ri tem 
je  omenil, da sedanji sistem  delitve dopušča, da se 
nagra ju je  brez odvisnosti na doseženo proizvodnjo in 
realizacijo. Tako lahko izplačujem o OD v višini 110% 
pri 60—70% mesečni realizaciji, kar povzroča, da tro 
šimo sredstva za sklade za izplačilo OD. Zaradi takega 
stan ja  so družbeno politične organizacije uvidele po tre
bo po sprem em bi pravilnika, o čem er so razpravljale 
na skupnem  sestanku 21. 4. 1967. in sprejele ustrezne 
sklepe, ki so jih  v obliki predlogov posredovali DS, 
da o n jih  razprav lja  in ukrepa. Za obrazlago p rip rav 

ljenih sprem em b je  tovariš Stefančič prosil tov. Rajka, 
člana komisije, za dopolnitev pravilnika.

Tovariš Rajk je pojasnil sprem em be in dopolnitve 
praviln ika o delitvi dohodka in OD. Po dosedanjem  
praviln iku so obstajala velika nesorazm erja med maso 
OD, ki se je  delila med delavce, te r  ustvarjeno proiz
vodnjo in realizacijo, saj se je  dostikrat zgodilo, da smo 
realizacije in proizvodnje dosegli komaj 70—75%, a 
plače so bile nad 100%. Zaradi velike konkurence, ne
urejene organizacije te r  zanem arjan ja individualnih 
odgovornosti smo bili prisiljeni povzeti nekaj ukrepov 
in zato smo se odločili, da dopolnimo obstoječi p ra 
vilnik o delitvi dohodka in OD, saj je sedanji način 
nagrajevanja v današnjih  tržnih razm erah nemogoč. 
Bistvo sprem em b je  predvsem  v form iran ju  m ase za 
osebne dohodke. Do sedaj smo maso dohodkov dobili 
tako, da smo proizvedeno količino pomnožili s cenikom 
del in povečali za faktor. Režijski delavci so dobili še



50% od doseganja norm. Po novem  prav iln iku  pa do
bim o m aso OD tako, da proizvodnjo obračunam o s 
cenikom  del, to povečamo ali zm anjšam o za odstopanje 
v stroških proizvodnje iznad p lan iran ih  okvirov tako, 
da d irek tno  korigiram o maso OD po proizvedenih koli
činah z odstopanji v stroških in pa odstopanji v dose
ženi kvaliteti proizvodnje.

Primer:

V rašel pletilnici im ajo proizvedenih

80 kg pletiva I. kvalitete
15 kg pletiva II. kvalitete
5 kg p letiva III. kvalitete

Te m ase ne obračunavam o več po enotni ceni, pač 
pa pri izdelkih I. kvalite te  povečam o ceno za 7%, pri 
izdelkih III. kvalite te  zm anjšam o ceno za 20% in pri 
izdelkih III. kvalite te  zm anjšam o ceno za 50%. Če je 
s tru k tu ra  izdelkov v nekem  obratu  po kvaliteti slabša, 
se zm anjšu je tudi m asa OD za ta  obrat. P rav  tako se 
prištevajo  ali odštevajo od m ase p lan iran i stroški.

Obračun OD režijskih delavcev v obratih

Do sedaj so im eli režijski delavci v obratih  še 50% 
oz. polovico na preseganje norm . Maso po proizvedenih 
količinah dobimo za vse izdelavne delavce tako, da 
njihovo prisotnost obračunavam o po obračunskih po
stavkah. R azm erje m ed maso OD po proizvedenih ko
ličinah in prej om enjeno m aso predstav lja  količnik, ki 
prikazu je stopnjo organiziranosti ob rata  in  kako de
lavci trošijo  čas. Vse to  je  odvisno od organizacije 
dela, zato bi bilo smiselno, da jih  nagrajujem o po tem 
kako trošijo  čas prisotnosti na delu. Ta način je bil 
potreben zato, da režijsko osebje skrbi, da vsi prisotni 
delavci racionalno izkoriščajo delovni čas. Do sedaj, kot 
je  že prej omenil tov. Rajk, ni p ri masi OD igrala no
bene vloge dosežena proizvodnja in realizacija glede 
na plan, m edtem  ko je sedaj osnova obračunska po
stavka, ki je  korig irana z razm erjem  p lan irane in do
sežene proizvodnje in doseganja p lana realizacije. V 
celotnih OD podjetja im ajo recim o splošna uprava, 
kam or spadajo  računovodstvo, analitsko-planski odde
lek in splošni sektor, v tej masi p lan iran ih  7% OD. Če 
mi ta  % fiksiram o, dobim o 7% te  mase, ki si jo raz
delijo obrati in če je  v proizvodnji izplačanih 100 m ili
jonov, je ta  naša m asa 7 m ilijonov, če je v proizvodnji 
50 m ilijonov je  3,5 m ilijona. Mi smo odvisni od tega, 
zato strem im o za tem, da delavci v proizvodnji čimveč 
ustvarijo. Ravno tako je  pri fo rm iran ju  m ase OD po
m em bna realizacija. Delež m ase OD splošne uprave v 
realizaciji znaša 0,21%. Del m ase OD splošne uprave 
torej dobim o tako, da realizacijo pomnožimo z 0,209%. 
Torej ni več vseeno ali je  realizacija 700 ali 350 m ili
jonov. To je  povsem sprem enjen sistem  nagrajevanja 
in  p redstav lja  kvalitetno  spremembo. Novost p redstav 
lja tudi upoštevanje gibanja nedovršene proizvodnje 
in vezava v skladišču surovin. V prvem  polletju tega 
leta je  znašala povprečna vezava 82 dni, a sedaj bo 
dovoljeno 40 dni. To je vsekakor ugodneje, kajti če 
tra ja  vezava dalj časa. je  potrebno obratnih  sredstev 
več, da proizvodnja teče nem oteno, najem am o kredite,

k a r  pa gre v izgubo, k e r  je  treb a  k red ite  odplačevati, 
poleg tega pa plačati visoke obresti in  upoštevanost 
poslovanja se zm anjšuje. P ri individualnih  OD bi mo
rali tudi upoštevati stan je zalog v skladiščih nedovršene 
proizvodnje in obratih, zato bi sorazm erno zvišali ali 
znižali OD tehničnem u d irek torju , vodji proizvodnje, 
pom očniku vodje proizvodnje, p riprav i dela in obrato- 
vodjem.

Obračun se bo delil:

a) splošna uprava: računovodstvo, splošni sektor, 
analitsko-planski oddelek,

b) tehnični sektor,
c) prodaja,
d) nabava.

Povsod m oram o prej ugotoviti, koliko lahko razde
limo, k a r  pa je  odvisno od dosežene realizacije in  OD 
proizvodnih enot. P rav  tako je  novo v proizvodnji za
sledovanja porabe u tenzilij, količina dovoljenega od
padka, ki se bo sedaj določila z norm ativi in se bo 
povečal ali zm anjšal OD. Pom em bno vlogo igrajo tudi 
režijska mesta, ki bodo prav  tako določena v planu 
in odstopanje bo lahko  odobril le  DS podjetja, kajti 
drugače se bo zm anjšal OD v enoti zaposlenih. V sami 
proizvodnji so bili režijski delavci do sedaj plačani 
po kalku lativn i postavki. Po novem  prav iln iku  bomo 
vse ure, ki so p lačane za prisotnost v podjetju, delili 
z ustvarjeno  maso po proizvedenih količinah in dobili 
doseganje norm  n a  podlagi celotnega časa prisotnosti.

Tov. Jankovič je  v svoji razpravi omenil, da bomo 
s sprejem om  novega prav iln ika m orali zelo paziti na 
kvaliteto  v pletilnicah, d a  se ne bo dogajalo kot sedaj, 
da p rih a ja  pletivo II. in III. kvalite te  z etiketo I. kv a
litete. Pojasnil je, da se lahko odločimo, da korigiram o 
določila o vezavi zalog vsake 3 mesece, dokler se stanje 
ne norm alizira. V nadaljevan ju  je  omenil, da smo do 
sedaj na račun raztezalnega s tro ja  koristili k red it v 
višini 200 m ilijonov S din, k a r  je  sedaj s stran i banke 
ukinjeno. P oudaril je  še, da je  sk rajn i čas, da znižamo 
obstoječe zaloge nedovršene proizvodnje in s tem  spro
stim o vezana ob ra tn a  sredstva in na ta način omogočimo 
norm alen proizvodni proces. V nadaljevan ju  je  po
jasnil, da z dopolnitvijo prav iln ika ni dan noben pred
log s stran i kom isije za sprem em bo nagra jevan ja menze 
in  vzdrževalne skupine. Za m enzo je m nenja, da bi se 
upoštevala dosežena realizacija, št. abonentov in št. 
zaposlenih. P ri vzdrževalni skupini pa naj bi se upo
števala realizacija. Pojasnil je  tudi, da novi prav iln ik  
opušča pravico do nadom estila enom esečnega OD ob 
odhodu k vojakom, k e r je  po novih predpisih to dano 
v presojo podjetjem , ki m orajo  delavce, ki so bili pri 
vojakih, zaposliti.

V nadaljevanju  razprave je bilo navzočim tudi po
jasnjeno, da se prenočišča na službenem  potovanju v 
bodoče ne bodo več plačevala po priloženem  računu, 
am pak  po 25,00 N din ne glede na to, k je  kdo preno
čuje. K oriščenje lastn ih  osebnih avtom obilov naj bi se 
omejilo. Pravico do tega bi odvzeli vsem sodelavcem 
razen vodilnim  uslužbencem. O stalim  to lahko dovoli 
le d irek tor podjetja.

IO



Tov. V rviščar je  v razpravi o odvisnosti OD v obra
tih  od višine odpadka pripom nil, da je  treb a  to določilo 
bolj točno določiti, da se ne bi zgodilo, da bi delavci 
trpeli prekoračitev  odpadka, če je  povzročitelj odpadka 
v drugi enoti. P ripom nil je, da bomo m orali ugotoviti 
vzrok za večji odpadek in tistega, ki je za to odgovoren, 
osebno brem eniti.

Tov. V rviščar je  načel tudi vprašan je 40-dnevne 
vezave zalog nedovršene proizvodnje in  vprašal, kako 
misli kom isija to določilo izvesti, ali v celoti s 1. 11. 
ali pa postopom a do 1. 1. 1968. Tov. R ajk  je  pojasnil, 
da se o tem  dokončno pogovorimo n a  DS, ko bo p ra 
vilnik v razpravi in  potrditvi. M nenja je, da bi p red
lagane določbe sprejeli, za posam ezne izpade pa bi 
m orale odgovorne osebe dati pism eno pojasnilo in opra
vičilo. Na DS bi o vsakem  posam eznem  prim eru  raz
prav ljali in opravičeno odstopanje priznali.

Tov. V rviščar je  vprašal, kako naj bi se odbijale 
zamude, nak a r je  tov. Jankovič predlagal:

do 5 m inut A  ure
od 5—15 m inu t 1 uro
od V\ —1 ure  2 ure
od 1—2 ure  4 ure
nad 2 uri se sm atra  za neopravičen izostanek.

Tov. S tefanič je  pripom nil, da se m oram o odločiti, 
če se obratovodja veže na zaloge nedovršene proiz
vodnje. Povedal je, da je  bilo na sestanku kom isije o 
tem  govora, vendar ni bilo zavzeto dokončno stališče. 
K er je  obratovodja neposredno odgovoren šefu proiz
vodnje, je  m nenja, da bi tudi obratovodja m oral biti 
vezan na višino nedovršene proizvodnje. Navzoči so 
se s tem  predlogom strin ja li in sklenili, da se tudi 
obratovodja veže na nedovršeno proizvodnjo.

P risotni so v celoti odobrili koncept novega p rav il
n ika in predlagali njegovo spreje tje  na sam oupravnih 
organih.

Uredništvo

Problematika
Danes, ko je  naše podjetje doseglo že dobro kvali

teto svojih izdelkov in zadovoljilo potrebe tržišča, se 
postavlja v ospredje problem  ekonom ičnejšega poslo
vanja, to  je  zm an jšan ja vseh stroškov in končno zni
žan ja lastne oz. p rodajne cene izdelka. V sekakor je 
nujno, da se to reši z boljšo organizacijo in z boljšim i 
m etodam i dela.

Velik vpliv na proizvodnjo stroškov im a izdelavni 
čas, ki je  potreben za izdelavo nekega artik la. S k ra j
šanjem  delovnega časa se dvigne produktivnost, poveča 
se proizvodnja, u stvarja jo  se možnosti povečanja oseb
nih dohodkov ob istočasnem  znižanju stroškov po enoti 
proizvoda.

V našem  podjetju  smo študiju  in analizi delovnega 
časa posvečali prem alo pozornosti, zato je  študij de
lovnega časa postal sedaj že problem , ki ga bo vsekakor 
treba rešiti. Razum ljivo je, da je bilo to dosedaj skoraj 
nemogoče. S tro jn i p a rk  v bivši konfekciji je bil zelo 
raznolik. Iste v rste  strojev (cik-cak) so bile z različnim i 
letnicam i in znam kam i, z različnim i hitrostm i. Vse to 
je  vplivalo na realnost norm, k e r  je bilo nemogoče 
postaviti norm o za določen artikel za vsak stroj posebej 
in na tej osnovi sestaviti redno kalkulacijo. Tudi de
lovna sila v konfekciji je  bila večinom a nekvalificirana, 
brez delovnih izkušenj in navad. P ri taki struk tu ri 
delovne sile je zelo težko oceniti norm alno stopnjo 
prizadevanja delavca na delovnem  mestu. Vse to  nam  
povečuje izdelavni čas, kajti delavec, ki nim a delovnih 
izkušenj, ne m ore delati določenega dela z istim  tem 
pom, kot delavec, ki im a v tem  že prakso. To se po
sebno odraža v konfekciji, k je r  je  delo odvisno od 
delavčeve spretnosti in  ne toliko v pletiLnici in  b a r
varni, k je r delavec stroj samo poslužuje.

Z rekonstrukcijo  obrata konfekcije nam  je  dana 
možnost, da pričnem o z resnejšo analizo delovnega časa 
in postavim o v tem  obratu  tehnične norme. Norm a 
m ora služiti kot orientacija za vse, k ar se m ora doseči,

normiranja
ne pa za ono, k ar že im am o in je  že doseženo. Normo 
m oram o zato sm atra ti kot organizacijsko m erilo in  ne, 
kot je pri nas v navadi, gledati nanjo  kot na sredstvo, 
s katerim  se u re ja  višina delavčevega osebnega do
hodka.

Delo norm irske službe je  zelo odvisno od tehno
loške službe, ka tere  naloga je, da razdeli delo nekega 
artik la  na delovne faze po najbolj ekonom ičnem  po
stopku. P red pričetkom  snem anja časa izdelave m ora 
biti norm iran  delovni postopek popolnom a razum ljiv, 
tako glede tehničnih  kot organizacijskih podrobnosti. 
Zato je  povezava m ed norm irsko in tehnološko službo 
nujno potrebna. Tehnološka služba m ora proučevanju 
tehnološkega postopka posvetiti mnogo pozornosti. Po
sebno je to važno pri sestavi proizvodnih skupin za 
posamezne artik le, k je r  je  treba paziti, da ne pride v 
sami skupini do razn ih  odstopanj.

Neenoten stro jn i park  je  v preteklosti onemogočal 
kakršnokoli obliko tehničnega norm iranja. Sedaj, ko je  
le-ta približno izpopolnjen in usklajen, m oram o n a j
prej uskladiti obstoječe norm e tako, da bo na vsakem  
delovnem m estu ob enaki intenzivnosti dela mogoče 
dosegati enake učinke izražene v procentu doseganja 
norm e. Ob nadaljn ji nadom estitvi neprim ernih strojev 
s sodobnejšim i pa bodo ustvarjene možnosti za vpeljavo 
tehničnih norm. Te pa predstavljajo  do potankosti p re
študiran  celoten tehnološki proces in zelo dobro orga- 
nizacjio delovnega mesta. Na tem  področju nas torej 
čaka mnogo dela, ki ga bomo lahko opravili s skupnim i 
močmi.

Napori okrog norm iran ja in norm  niso nikoli n a
perjeni zoper delavca in  v njegovo škodo, am pak  le 
potencirajo zahteve po efektivnejšem  delu, in s tem  
ustvarjajo  možnosti za boljše delovne učinke in višji 
osebni standard.

Anica Popovič



Njun delovni dan ali ko Tine vliva novo fonturo
Kot to likokrat prej, je tud i danes Tine s krpo sk rb 

no obrisal kalup za v livanje igel, ga nato zakadil s 
sajam i zaradi lažjega v livan ja  in se tako p rip rav il za 
vlivanje. Nam enil se je bil ta  dan vlivati novo fonturo 
za Barfussov stroj. M edtem si je  tudi Lojze m ed kopico 
kalupov že izbral pravega, s ka terim  bo vlival za 
W irtha št. 3.

Tine, ki je  že končal slovesni obred prip rav ljan ja , 
je  potegnil iz predala igle — lepo novo škatlo, — jo 
z vso spoštljivostjo, kot se to pač spodobi, odprl, in za
gledale so igle beli dan in T inetov obraz, ki se je  sk la
n ja l nad njim i. »O dpiranje take škatlice,« — pravi Tine, 
»je dogodek, ki zasluži vso pozornost in spoštovanje,« 
ali tako nekako. To ni k a r tako. In prične se vlivanje. 
Tine si še enk ra t popravi stol, se dvakra t presede, za 
vsak prim er pač, z enim  pogledom objam e lonec s svin
cem, kalup in skozi okno tisti oblak, ki plove nekam  
daleč po praznem  nebu. Zdaj si pom akne predse kalup 
in  igle. Skrbno prijem a iglo za iglo in jo vlaga v 
kalup. To delo je  dolgočasno, vedno enako ure in ure. 
Ta Tine ne bi bil Tine, če bi tako vlagal igle sam e 
v kalup. Ne. Nekaj časa je  res vlival molče, potem  pa 
so rom ale z iglam i v kalup  tudi — viže. Sam e lepe

melodije. K ot prva je  rom ala v kalup  Terezinka, z 
vsako iglo del Terezinke. No in  potem  je  šlo kot po 
tekočem  traku. »Rožic ne bom trgala  . . .«  in  »da ostane 
venček c e l . . .«  se nadalju je  z »Adios am igo . . .«  za 
n jim  pride » T išin a . . .« ,  ki se je držijo »Fantje, ki so 
proti vasi š l i . . .«  F an te  so zalile »Suze liju  plave 
o č i . . .«  in  padle v »Jezero bliz’ T rig la v a . . .«  in  jezero 
s Triglavom  vred je  padlo »D ekletu v žalostno s r c e ...« .

In tako so se v rstile  viže, rasli so tudi odlitki igel 
na mizi. Igle in  akordi so rasli in padali v splošno 
veselje T ineta, Lojzeta in ne nazadnje tud i teh novih 
igel, ker, kot je  T ine sam  izjavil, tak a  glasba, narodna, 
to se pravi — njegova — Tinetova, baje  zelo ugodno 
vpliva na igle. Tako postanejo dosti bolj trpežne in 
odporne.

Tako so m inile, lahko bi rekli, koncertno vlivalne 
ure in igle. P rišel je  tud i trenutek , ko je  T ine oznanil: 
»Fontura je  vlita!« Zmaga! Tudi Lojzetov W irth št. 3 
je  dobil 900 novih igel. Konec je  bilo tudi tega de
lovnega dne. Ju tr i pride drugi, za n jim  tre tji in  četrti 
in če bo sreča mila, bo v vsakem  dovolj pesmi in dovolj 
novo vlitih  igel.

Lojze Slane

Ali bo kmalu dograjen nov most na Kolpi?
Most na Kolpi, ki stoji na cesti I. reda Novo m e

sto—K arlovac, je  bil med zadnjo vojno porušen. Po 
vojni sta  obe republiki (SRS in SRH) zgradili po V:i 
novega železnega mostu, sredn ja  tre tjin a  pa je  pove
zana z lesenim i piloti. Z aradi tega je  bil prevoz preko 
mostu vedno omejen.

V zadnjih  letih  je  ta lesena konstrukcija tako do
tra ja la , da je  m ost od spom ladi zaprt za ves težji 
(kamionski) promet. P rav  tako je  bil prek in jen  avto
busni prom et preko mostu.

Po osvoboditvi, posebno pa v zadnjih  letih, je  bilo 
več akcij za sanacijo ozirom a dograditev tega mostu. 
Tako je  prišlo 16. II. 1967 na pobudo predsednika 
skupščine občine M etlika do skupnega razgovora 
predstavnikov obeh republik  in m ejnih občinskih

skupščin. Na razgovoru je  bila ugotovljena potreba po 
g radnji popolnoma novega in širšega mostu te r sp re
jeti sklepi o izdelavi načrtov.

Izdelava načrtov je  že v zaključni fazi in bo most 
predvidom a sta l od 100 do 120 m ilijonov S dinarjev. 
Republiški cestni sklad SRS je  za dela v letu 1967 
odobril 20 m ilijonov S d inarjev , v kratkem  pa bo p ri
šlo do skupnega razgovora med cestnim i skladi obeh 
republik  glede ostalega financiranja.

Po vseh izjavah odgovornih predstavnikov rep u b 
liškega cestnega sklada bodo dela pričeta koncem tega 
leta in končana v prvi polovici prihodnjega leta.

Torej lahko drugo leto pričakujem o otvoritev nove
ga betonskega ali železnega mostu preko Kolpe pri 
Metliki.

Niko Zupančič

Naša kronika
V času od 1. do 31. oktobra 1967 so se v podjetju 

na novo zaposlili:

V obratu Metlika:
Govednik Anica, F ilak Mimica, P rosenik Štefka, Ko

vač Pavla, 2unič M arjana, Sus Milka, Kordič Dragica, 
Zučak Zlata, Rakos M arica, Južna Anica, R am uta Anto
nija, Badovinac Mara, Vukšinič S tanka, Plohl Helena, 
V ard ijan  Terezija, Žugelj Milena, M arucelj Jožica, Muc

Nada, Brankovič Branka, Jerčinovič Zofija, Križan Jo 
žica, Potočnik Cirila, V etrih M arija, Žnidaršič M arija, 
Suklje Sonja, Zvonkovič Blaž.

V omenjenem času so s podjetjem prekinili delovno 
razmerje naslednji sodelavci:

V obratu Metlika:
C erjanc Ivan, sporazum no, Rajk Anica, sporazum 

no, Cesar Anica, sporazum no, Petrušič Anton, spora



zumno, K ordič Dragica, v  času priučitve, Stam ejčič 
L idija, sporazum no, Prosenik  Štefka, v  času priučitve, 
Lukunič Danica, sporazumno.

V obratu Črnomelj:
Zivkovič Milica, sporazumno, K arin  M arica, spora

zumno.

V obratu Mirna peč:
Vodopivec Ana, sporazumno.

V obratu Dobova:
Kovačič Ana, sporazum no, Sevnik M ilka, sam ovolj

no, B alja  V iktorija, samovoljno, Vogrinc M arija, od
poved podjetja, Zagorc M arija, samovoljno, Domitrovič 
M arija, odpoved podjetja.

S tan je  na dan 31. oktobra 1967 je  bilo 1102 delavca, 
in  sicer v  obratu :

M etlika 
Črnom elj 
Dobova 
M irna peč

732 delavcev 
172 delavcev 
116 delavcev 
82 delavcev

Obvestilo
N ajdena je  denarn ica z denarjem . L astn ik  izgub

ljenih  predm etov se naj zglasi na ta jn ištvu  Občinske 
skupščine, k je r m u bo oboje vrnjeno.

Lepo je, ko živimo v miru
Dnevni časopis leži razgrnjen  pred m ano na mizi, 

jaz pa zrem  v stolpce in ne m orem  dojeti, da je  to, kar 
piše tu, resnica.

P reveč lepo je  živeti v svobodi, da bi lahko razu
m ela besedo vojna, in  vse k a r  se skriva za njo. Zakaj se 
je  m orala p re trgati n it življenja bivšem u predsedniku 
ZDA K ennedyju, ki je  šel po poti dem okratičnega živ
ljen ja  in zakaj je  stopil na njegovo mesto drug človek, 
ki se m u po žilah p retaka h ladna kri. On ne sliši tega, 
k a r  p rinaša njegovo hotenje, ne ve za posledice, ki jih  
povzroča v V ietnam u prem oč njihovega orožja, pred 
sabo vidi le željo po kolonijah, ki so jih  nekoč že 
pripisovali svoji državi. Jugoslovanski narod je  že p re
trpel takšno nasilje, zato ve za grozote, ki jih  p rinaša 
s seboj vo jna in želi pom agati in podpira te  narode 
in njihovo željo po svobodi. Č eprav se organizaciji 
OZN ne m ore uresničiti želja po m iru v svetu, upam o 
vsi, da bo ta uresničitev prišla km alu. Cim prej naj 
pridejo naši klici do srca Johnsonu in naj občuti vsaj 
za trenutek  to, k a r  čutim o mi vsi. Naj sliši klice celega 
sveta in vrne svobodo in m ir m ed vietnam sko ljudstvo. 
Naj ne odpira več novih ran, saj kri, ki je  bila p relita 
iz nedolžnih človeških teles, ne bo nikoli zacelila ran 
podjarm ljenega ljudstva. Kako m ore b iti človek, ki živi 
v izobilju, tako brezčuten in pošiljati v boj iz svoje 
države može in fan te v V ietnam ? Ne ve, koliko pro
sečih klicev se izvija v zadnjih  trenutk ih  živ ljenja iz

prsi fantu, ki se je  bojeval, a ne ve zakaj. Ne, saj ne 
m ore im eti srca, saj ne vidi, kako se dan za dnem  v 
V ietnam u bojuje na tisoče letal, iz dneva v dan se v 
loku jek lena bak lja  spušča na zemljo. V jeklenem  trupu  
pa ugaša n it živ ljen ja m ladega pilota, ki bi še enk ra t 
rad  videl dom ače in  svoj dom, a ne m ore več. Sel je 
na bojni položaj, n a  pot brez vrnitve, šel je, da opravi 
svojo dolžnost, akoravno ga je  p ri tem  večkrat stisnilo 
pri srcu, ko se je pod n jim  pokazal siv dim in goreč 
zubelj, v plam enih pa je  jokalo človeško srce. A on gre 
dalje, ker ne ve, da ga doma čakajo otroci, žena, m ati 
in najdražji. Včasih pa prav  tako kot on, ki seje sm rt, 
prinese tudi vase konček tiste nesreče, ki m u za vedno 
zapre oči. Doma vsi upajo, da se vrne, a  upanje se ruši 
in predse dobe le neverjetno  podobo suhega pepela, ki 
naj bi bil njihov oče, mož in  sin.

Kako grenko je  spoznanje, ki ga s seboj prinaša 
vojna in kako lepo je  živeti v svobodi, ker te ne skrbi 
za usodo tvojih  najbližjih . V V ietnam u pa je  drugače. 
Dan za dnem  ugašajo živ ljenja in zakaj m ora otrok 
že ob rojstvu občutiti grenkobo živ ljenja? Dan za dnem  
se vrstijo boji in iz tisočih grl se izvije prošnja: »Svo
boda, pridi!«

Vse to  se ponavlja v nedogled, a kdaj pride dan, 
ko bo tudi svoboda zasijala tam, k je r se danes ruši 
v pepel na tisoče hiš in življenj.

Danica Zupančič 
2 a razred

Vsi govore o miru
Modro nebo, zelene tra te  in zlata so polja narave. 

V daljavi bele in m ale hišice, kot velike sobice. Opa
zujem  reko, ki teče počasi in komaj vidno se prem ika, 
kot da se tudi ona p rip rav lja  n a  počitek po stalnem  
teku.

Okrog m ene je  mir. M ir . . .  Kako je  to sladka in 
sveta beseda, n jen  pomen vsakem u dostopen, a vendar 
jo vsak drugače pojm uje.

Mi, ki ne vemo, kaj je vo jna vihra, m iru sploh ne 
občutimo. On je del nas, del našega življenja, on je  naš 
norm alni počitek, ki ga človeško telo potrebuje. M ir
pa ni počitek za vse ljudi. Za mnoge je  to le  golo
življenje brez strahu, želja da obmolkne brnenje bom b
nikov, da obm olknejo topovi, rafali, ki sejejo sm rt. Za 
prem noge je  m ir hrepenenje po časih, ko bodo spet
hodili za plugom po kadeči se zemlji, ko bodo spet
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lahko delali v rudnikih, n a  plavžih, ali pa kopali pesek 
iz vode, kot to za svojo družino dela neznanec, ki je 
danes zapeljal voz na sredo reke in  si p ri tem  delu 
žvižga staro  domačo m elodijo. P ravijo , da se zločin n a 
redi samo nad  človekom, jaz pa mislim , da je  največji 
zločin, ki ga je  storil človek, zločin nad  besedo — mir. 
V njegovem  im enu in  pod njegovim  ščitom  nekateri 
lju d je  sejejo  sm rt in grozote nad ljudstvom  z opravi
čilom, da to počenjajo zato, da bi samo tem u, zaradi 
tak ih  ljud i trpečem u ljudstvu  zagotovili m ir — m i r . . .

Ali obstoja kaj bolj krivičnega, kaj bolj ironičnega 
kot ta  trd itev? K aj res ne sm e človek na vsakem  vzpo
redniku  opazovati in  p iti vse, k a r  m u lepega nudi na
rava? Zakaj ne sm ejo in  ne m orejo vsi lju d je  sedeti 
in  gledati svoje nebo, svoje livade, svoj dom ? Saj je 
za vse nas dovolj k ruha na tem  planetu, vsi imamo 
dovolj m esta pod soncem. N arava je  največji s likar in 
svoje lepote nudi vsem, ki jih  obkroža. P tički pojejo za 
vse ljudi, m uzika je  kom ponirana za belega človeka v 
Parizu, Londonu, kot za črnega n a  ekvatorju . A m ir je 
vsajen v srcu avstralskega domorodca, kot učenjaka na 
Sorboni, enako tudi starčku, ki živi n a  k ršu  ali pa 
otroku, ki je  kom aj spoznal, da živi, n a  katerem  koli

m eridianu. Nam esto vsega tega: nem ir, vojna, groza, 
k r i . . .

Ob takih  m islih se vedno spom nim  na črnogorskega 
pesnika in m isleca Njegoša. V svojem  delu »Gorski 
vjenac« je  lepo prikazal najv išje  um etniške vrednote 
v slikan ju  naše hero jsko-pa triarhalne  družbe.

. . .  krv  pravedna dim i na oltare, 
zem lja  stenje, a nebesa čute, pomrčina  
nadam nom  caruje, m jesac m i je  sunce 
za s tu p io . . .«

In  če bi ljud je  tega sveta hoteli razum eti globino 
njegovih besed, bi se groza vojne do konca izbrisala iz 
človeške duše. Toliko lepega je  na tem  svetu, tako lepo 
je  živeti, a  vendar bo v m islih m nogih še vedno ostalo 
odprto vprašan je:

»Zašlo li se ljudi kolju, 
kad se klasje tako Ijepo žuti.«

Sonja Vidovič  
2/b  razred

Kako lepo nam jef
Sedim v sobi in prem išljam . Pom islim  n a  dom, p ri

ja te lje  in  m isli se tako ig rajo  in p repletajo  in se sple
ta jo  v nekakšne sanje. Oči se povesijo, objam e me 
sladkost in  m ir. Iz meglice se kažejo obrisi nežnega 
obraza, zdi se mi domač in topel, toda neznan. Nejasni 
obrisi se zjasnijo  in zagledam  dvoje drobnih prijaznih  
oči m alega Tinčka, o katerem  mi je že dolgo tega 
pripovedoval oče. Da, to je  bil fante, ki je  sovražil 
vojno in n jene grenkobe. Ni je  poznal dovolj, ker je 
im el šele deset let, toda k ljub  tem u jo je  močno so
vražil. Oče mi je  pripovedoval takole:

V ojna je  zahtevala svoje, in sovražnika, ki si je 
hotel p rilastiti našo najdragocenejšo stvar — domovino, 
smo m orali pregnati. Seznanili smo se z veliko ljudm i, 
toda dveh ne bom nikoli pozabil.

Visoko na strm em  pobočju je v zatišju  in naročju 
gozda sta la  m ajhna sam otna dom ačija. Povsod je  vi
h rala  grozna vojna, toda ta  h iša je  bila m irna in nihče 
se ni sem zatekel razen partizanov, ki so se prihajali 
gret v p rije tno  izbo z veliko kmečko pečjo. Vedno smo 
m orali m alem u T inčetu pripovedovati razne dogodiv
ščine in podobno, kajti to  je  vedno rad  poslušal. Vselej 
nas je  spreje l z veselim  in nasm ejanim  obrazom in 
tudi sam  je  pripovedoval, koliko letal je  videl in kakšna 
so bila. D vakrat nam  je  prenesel pošto v sosednjo četo, 
toda vsega je  bilo nekega dne konec. Ko sta  hotela 
zvečer v posteljo, je  po v ra tih  nekdo začel razbijati. 
»Odprite,« se je  začul surov moški glas. P rep lašena sta 
se spogledala, k a jti v  tem  glasu ni bilo tiste topline, 
kot p ri ljudeh, ki so ju  vsak dan obiskali. P red  njim a 
je  sta l moški srednjih  le t in velika čelada m u je  za
k rivala nagubano čelo, pod katerim  je stalo dvoje 
strogih oči. U sta so se m u raztegnila in h lastno je začel 
povpraševati po partizanih . Čeprav sta  nas zelo dobro

ko živimo v miru
poznala, sta  zatrjevala, da ju  nihče ne obišče in  da sta 
tu  čisto sama. Teh ljud i pa še sploh n ista videla. Ker 
ni zvedel ničesar in k e r ni n iti z iskanjem  našel n i
kogar, je  odšel, toda ob ljubil je, da se zopet vrne. 
S p rija telji, ki so ga čakali pred  hišo, je  odšel v dolino. 
N juno življenje se je  nadaljevalo, toda v strahu. Se 
vedno sta sodelovala s partizani. Nekega dne sta  po
gledala v dolino, toda nam esto p rije tne  vasice sta za
gledala le velike zublje in dim, ki so lizali obrise hiš. 
Požar se je  začel v začetku vasi, toda km alu  je  to 
postal en sam velik  plam en, p lam en groze in krika 
ubogih ljudi. D rdrati so začele strojnice in  slišati ni 
bilo več ničesar. S sončnim  zatonom  se je  vse uspa
valo. M ati je  p rip rav lja la  večerjo, Tinči pa je stopil 
k oknu in se zazrl v daljavo, kot bi prisluškoval čudo
viti glasbi, ki jo veter poslednjič prinaša. Svoje živ
ljen je  je  zavil v tenčico ravnodušnosti, m edtem  pa je 
za njegovim i očmi bedelo polno in pravo življenje. 
Nad opustošeno pokrajino je  tem na jesenska noč po
grnila pajčolan. Vzdignil je  obraz proti nebu in si 
začel ogledovati zvezde, ki so mrzlo u tripa le tam  zgoraj 
v zvišeni odm aknjenosti od njegove tako m ajhne izbice 
človeškega življenja. Skozi stisn jene zobe je  zasikal: 
»Presneti Nemci!« Več ni spravil iz sebe, ker ga je 
prehitela nem ška strojnica. Nemo je  poslednjič pogledal 
po sobi, po m am inem  preplašenem  in otopelem obrazu, 
te r  po pokrajini, od katere je  vedno pričakoval nekaj 
lepega, toplega — svobodo. Ni več slišal m aterinega 
joka, pač pa je  poslednjič vdihnil jesenski večerni zrak, 
ki je  v izbo prinašal dah po travi, koreninah, sm odniku 
in vlažni zemlji. M ati je  hotela steči k sinu in  ga po
božati, toda tudi njo je  pokosilo. Zgrudila se je na tla, 
in n juno  živ ljenje je  bilo za vselej končano. Namesto 
dom ačije na pobočju je  ostal le kup ruševin, zraven
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n jih  pa grob, ki je prerano  pokopal dvoje m ladih tru 
pel, v ka terih  je  še pred k ra tk im  živelo upan je v lepšo 
bodočnost.

V ečkrat smo šli še tod m im o in vselej smo obstali 
za trenu tek  pri grobu.

Pom islila sem, koliko ljudi je  še padlo, toda vsi so 
se borili za svobodo, ki jo imamo danes. P rav  zaradi 
tega ne smemo vsega tega prezreti, am pak ostati hva
ležni vsem, ki so nam  skovali lepo in  m irno bodočnost. 
Nam  je lepo, ker živimo v m iru  in na vojno zato več
k ra t pozabimo, toda rad ijske  novice iz V ietnam a in 
drugih držav nas k ar pretresejo. R avnokar je  m inil dan 
solidarnosti z vietnam skim  ljudstvom . Posebno m ladi 
obsojamo nepravično vojno, hočemo m ir, saj še nismo 
p rav  zaživeli. Nešteto m ladih ljud i hoče m ir, toda vse

je kot v loncu, v katerem  bo zdaj zdaj prekipelo. Ne
kateri im ajo  še veliko in  dolgo pot do svobode, ki je 
res dragocena. Tudi mi se sprašujem o: »Zakaj je  John
son tako neusm iljen in  zakaj ne pusti p ri m iru  tisto 
borno ljudstvo, ki že zdavnaj hrepeni po lepši bodoč
nosti? Ali res ne prizna n ikogar razen sebe?« Skoraj 
n ihče ne ve odgovoriti. Tudi črnopolte ljud i hoče po- 
sužniti, toda tudi ti so se m u močno uprli. D em onstracij 
je  vedno več, k a jti vsi želimo živeti vedno v miru.

Zatorej bodimo hvaležni vsem, ki so nam  ustvarili 
tako lepo življenje in  pom agajm o na svoj način, da 
ustvarim o še lepšo bodočnost. Ne pustimo, da nam  
nasilneži odvzam ejo to, k a r imamo.

Vera Žunič 
2 Ib  razred

Mi živimo v miru, drugi pa . . .
Cevi, topovi, za n jim i ljud je  s čeladam i. Da. Tak 

je  bil prizor v nedeljo  zvečer n a  televizijskih ekranih. 
V koga m eri ta  cev? Ali bo zadela nam enjeno žrtev, 
ali bo zgrešila? Cez nekaj časa se pokaže rum eni zubelj 
ognja. K rogla leti daleč na drugi hrib, k je r im ajo ljud je 
svoje m ajhne koče. Gost dim  se vali proti nebu, ljud je 
om ahujejo, se borijo, da ostanejo vsaj nekaj časa med 
svojim i najbližjim i. Vsaj za toliko časa, da jim  lahko 
izrečejo svoje zadnje želje in  zahvale za vse. Toda, že 
več ne vid ijo  pred  seboj belega dne. Sredi dneva jih  
zajam e tem a, v kateri bodo odslej živeli.

Ob tem  pogledu se mi rojeva misel, kako bi bilo, 
če bi b ila p ri nas vojna. Ne bi sedela m irno v nas la
n jaču in gledala televizijo. S la bi, kakor bi šli drugi, 
dala bi puško čez ram o in odšla v gozdove. Borila bi 
se do poslednjih moči. Če bi me ujeli, b ila bi kakor 
pest zem lje; m olčala bi. Ce bi m e hoteli zapreti, po
gnala bi si zadnji naboj v čelo.

Toda, saj ni mogoče. P ri nas do tega ne sme priti. 
2elim o si večen m ir, kakor si ga želijo prebivalci 
vietnam skih republik.

F an t je  odšel v vojno. Dekle ga vsak dan pričakuje 
na pragu hiše, da pride, ji da roko, jo  objam e in  po
ljubi. Toda ni ga. Nikoli več ga ne bo videla junaško 
stopati po poti, kakor ga je  lansko pomlad. P rikaza l se 
ji je  izza cvetočih jablan , p rih ite la  sta si nasproti. 
Toda km alu  sta  se m orala spet ločiti. Želela mu je, da 
bi čim  prej osvobodil svoj narod in bi nato  živela

skupaj. Toda ni dočakal te  sreče. K ru ti am eriški vojak 
ni prizanesel nikom ur. Kdaj bo narodu  prisijalo  sonce 
svobode, ne ve nihče. K adar bo m ir na celi zem eljski 
obli, ta k ra t ne bo stopala več človeška noga po njej. 
Ali m iru  ne m ore biti? K aj ravno zato, k e r si ga mi 
želimo? Ne. Vsi ljud je  si ga ne želijo. Škornji am eri
ških vojakov hočejo prekoračiti cel svet, v njihovih 
možganih ni zavesti, da je  lepo živeti v  m iru. N ikom ur 
ne žele tega, čeprav so njihove žene, dekleta in m atere 
drugačnega m nenja.

Tako lepo nam  je, ko živimo v m iru, v socializmu, 
da se tega n iti ne zavedamo. Toda tudi mi smo v n a j
večji nevarnosti, zato m oram o paziti, da si ga ohranim o 
še dolgo, dolgo, saj to je  želja vsakega zavednega Ju 
goslovana.

Vsi prosimo, naj v svetu zavlada m ir, saj se zave
damo, kako grozna je bila vojna pri nas. P rečrtali 
bomo Johnsonove sklepe in  trditve, sklepe Američanov, 
ki ne slišijo klicev celega sveta: »Želimo si večen mir!«

Vranešič N evenka  
2/a razred

U re ju  in iz d a ja  u re d n išk i odbor B elo k ran jsk e  trik o taž n e  in d u s tr ije  
»BETI« -  METLIKA 

T isku  C P »Delo«, B lasn ikova  tisk u rn u  v L ju b lja n i. T iskano  kot 
rokopis  za n o tra n jo  upo rabo  p o d je tja .


